
با پيش��رفت ها و تكنولوژي هايي ك��ه در عرصه 
توليد محصولات گلخانه اي در سطح جهان و به 
تبع در سطح ايران نيز شكل گرفت كم كم توليد 
محصولات گلخانه اي به محصولاتي كه مي توانند 
در چنين فضايي رشد خوبي داشته باشند توجه 
توليدكنندگان را به خود معطوف كرد و در تعدادي 

از شهرهاي كشور اين نوع توليد پا گرفت. 
   ايرانيان، بنيانگذاران كشت نوين

بر اس��اس يك رسم 2500 س��اله ايرانيان در عيد 
نوروز، گندم يا گياهان ديگ��ري را در مقداري آب 
مي كاشتند و با آن س��بزه براي سفره هفت سين 
تهيه مي كردند؛ اين شايد اولين كشت هيدروپونيك 
در جهان بوده كه ايرانيان انجام مي دادند.  حالا بعد 
از گذش��ت قرن ها از آن روز، كارشناسان از كشت 
هيدروپونيك به عنوان يك تكنولوژي فوق العاده و 
بسيار خوب براي جوانه زني بذر نام مي برند.  اساس 
سيستم هيدروپونيك آب است، پس اين سيستم 
مي تواند كاملًا اتوماتيك باش��د؛ مزيت اتوماتيك 
بودن سيستم اين است كه اگر باغبان براي مدت 
زيادي در گلخانه حاضر نبود، گي��اه از كمبود آب 
و مواد غذايي، تلف نخواهد ش��د.  شناخت و به كار 
بستن موفقيت آميز روش هيدروپونيك مستلزم 
فهم و ش��ناخت چگونگي رش��د گياهان توس��ط 
پرورش دهندگان آنهاست تقريباً همه گياهاني را 
كه مي شود به اين روش پرورش داد گياهان گلدار 
هستند. اين گياهان از چهار قسمت اصلي ريشه كه 
در زير خاك رشد مي كند، ساقه كه شامل تنه يا بدنه 
گياه است، برگ كه قسمت لازم براي تنفس، تعرق و 
غذاسازي به شمار مي رود و قسمت هاي تناسلي كه 

شامل ميوه ها وگل هاست، تشكيل مي شوند. 
   جبران كاستي ها با هيدروپونيك

چندي پيش در اس��تان ايلام نخس��تين گلخانه 
هيدروپونيك توليد گياهان دارويي به بهره برداري 
رسيد. در اين سيستم مي توان محصولات گوناگوني 
چون خيار، گوجه فرنگي، كلم، كاهو، انواع گياهان 

علفي، هندوانه، اس��فناج، انواع فلفل ها، بادمجان، 
گل ها و گياهان زينتي مخصوصاً اركيد و در بعضي 
مناطق موز، هويج، لوبيا سبز، تربچه و چغندر را توليد 
كرد.  هر نقطه ايران مانند بهشتي است كه با محصول 
ويژه و خاصش زبانزد جهان شده. زعفران خراسان، 
انار ساوه، خرماي بم و پرتقال شمال و كردستان را 
هم با توت فرنگي اش مي شناس��ند. تا همين چند 
س��ال پيش، بيش از 80 درصد توت فرنگي كشور 
در اين استان توليد مي ش��د اما كم كم اين ميزان 
رو به كاهش رفت و امروز بر اس��اس آمار به حدود 
60 درصد رس��يده اس��ت.  اين امر موجب شده تا 
مسئولان امر در كردس��تان به فكر چاره بيفتند و 
راه حل هاي متفاوتي را ارائه كنند. بر همين اساس 
چندي پيش خبري مبني بر اينكه نخستين گلخانه 
توت فرنگي به صورت كشت هيدروپونيك در استان 
كردستان در حال ساخت اس��ت و تا پايان امسال 
نيز به بهره برداري مي رسد، منتشر شد.  اين واحد 
گلخانه در زميني به مساحت 3 هزار مترمربع ساخته 
شده و وجه تمايز آن با ساير واحدهاي گلخانه علاوه 
بر اتوماتي��ك بودن تمامي تجهيزات تعبيه ش��ده 

در آن طراحي س��ازه  آن به سبك اسپانيايي است.  
مهندس محمدرض��ا ذاكري پيمان��كار اين واحد 
گلخانه به تفاوت س��ازه طرح اسپانيايي با كره اي و 
سنتي اش��اره كرده و مي گويد: س��تون ها در طرح 
اس��پانيايي از پروفيل هاي چهارگوش به قطر 2 تا 
2/5 ميلي متر تشكيل شده اس��ت تا بدين وسيله 
سازه از استحكام لازم برخوردار باشد و حتي در اثر 
برف شديد نيز مشكلي براي آن ايجاد نشود. در اين 
طرح كمانه ها به شكل گاتيك انتخاب شده و ديگر 
مانند س��بك هاي س��نتي و كره اي قوسي نيست 
بنابراين فشار بار روي س��تون ها تقسيم مي شود.  
سوخت مورد نياز و مصرفي گلخانه ها به شدت مهم 
مي باشد زيرا قيمت تمام شده سوخت در طي يك 
سال، رابطه مستقيمي با ميزان س��ودي كه براي 
كشاورز مي ماند، دارد. بنابراين كشاورزان هر چقدر 
بتوانند ميزان هزينه هاي سوخت را پايين بياورند 
به همان نسبت سود نهايي خود را بالا مي برند.  به 
عنوان نمونه گلخانه هاي مجتمع باباريز س��نندج 
براي سوختش��ان كه از نوع گازوئيل است سالانه 
حدود 9 ميليون تومان هزينه پرداخت مي كنند كه 

در چنين شرايطي نبايد انتظار سود بيشتري در اين 
واحدها داشت.  ذاكري در اين رابطه، با بيان اينكه 
سوخت مورد استفاده در اين واحد گاز است، ادامه 
مي دهد: سوخت مهمترين مسئله در گلخانه است 
كه اگر بتوان از اتلاف آن جلوگيري كرد در هزينه ها 
صرفه جويي شده و بدون شك سودآوري بيشتري 
در برخواهد داشت.  وي خاطر نشان مي كند: براي 
جلوگيري از اتلاف ان��رژي و كاهش ميزان مصرف 
سوخت در گلخانه توت فرنگي، پرده انرژي سيوينگ 
تعبيه شده كه اين پرده به صورت اتوماتيك در زمان 
لازم چهار متر ارتفاع داخل گلخانه را پايين مي آورد 

تا مصرف انرژي كاهش يابد. 
   مزايا و معايب

كارشناسان كش��اورزي مزيت هاي زيادي را براي 
كشت به صورت هيدرو پونيك عنوان كرده اند كه 
از آن جمله مي توان به مواردي اشاره كرد. يكي از 
مهمترين مزاياي اين روش صرفه جويي زماني و نياز 
به نيروي كار كمتر است زيرا در اين نوع كشت نياز 
به عمليات تهيه بستر خاك و وجين كردن علف هاي 
هرز و غيره نمي باش��د، همچنين ح��ذف خاك و 
درنتيجه حذف بيماري ها، مورد ديگر مصرف بهينه 
آب است زيرا هيچ آبي به هدر نمي رود و علف هرزي 
وجود ندارد كه از آب اس��تفاده كند. كاشت گياه با 
تراكم بيشتري و در نتيجه توليد بيشتر و همچنين 
كنترل شرايط محيطي از جمله نور، دما، رطوبت 
و تركيب هوا بسيار س��اده تر است. اين روش براي 
مناطقي كه قيمت زمين ها گران بوده نيز جهت به 
دست آوردن بيشترين محصول با تراكم بالا كاربرد 
خوب��ي دارد.  البته كش��ت هيدروپونيك معايب 
خاص خودش را ني��ز دارد كه كش��اورزان قبل از 
تصميم گيري براي شروع كشت به اين صورت بايد 
به آن توجه كنند. يكي از معايب اين روش اين است 
كه هزينه سرمايه گذاري در روش آبكشت بيشتر از 
كشت گلخانه اي معمولي است كه اين هزينه اضافي 
به احداث حوضچه ها، كانال ها و اس��تفاده از پمپ 
مربوط مي شود.  همچنين در كشت هيدروپونيك، 
كشاورز حتماً بايد از تكنسين هايي كه قادر به تهيه 
محلول غذاي��ي، تجزيه و تركيب و بازس��ازي آن 
هستند كمك بگيرد زيرا به تنهايي نمي تواند غذاي 
مورد نياز گياه را تهيه كند. همچنين هزينه برقي 
كه براي به كار انداختن تأسيسات استفاده مي شود 
بيشتر از روش هاي قبلي است و تهويه گلخانه نيز به 

شدت بايد تحت نظر باشد. 

آموزش تخصصي به نانوايان گلستاني
طبق آمارهاي موجود بيش�ترين ميزان 

خبرنگارجوان
شركت كننده آموزش تخصصي نانوايان    گلستان

مربوط ب�ه شهرس�تان گنب�دكاووس و 
كمترين آن مربوط به گرگان است. 

مديركل شركت غله و خدمات بازرگاني گلس��تان با اعلام اين مطلب 
گفت: آم��وزش و مهارت افزايي براي متصدي��ان و كاركنان واحدهاي 
نانوايي داراي اهميت و جايگاه ويژه اي است و در همين راستا طي كمتر 
از يك ماه گذشته بالغ بر 5 هزار و 200 نفر ساعت آموزش مستمر ارائه 
شده است.  سياوش حسين پور افزود: طبق تفاهم نامه منعقد شده بين 
شركت بازرگاني دولتي ايران و سازمان فني و حرفه اي كشور به منظور 
افزايش سطح دانش عملي و تئوري كاركنان واحدهاي خبازي هر ساله 
اين آموزش ها با كيفيت و كميت متفاوتي برگزار مي شود و شركت غله 
و خدمات بازرگاني اس��تان گلستان نيز توانس��ته است با جذب كامل 
اعتبارات اين بخش، از اس��تان هاي برتر در زمينه آموزش نانوايان در 
كش��ور باش��د.  وي ادامه داد: طبق آمارهاي موجود بيشترين ميزان 
ش��ركت كننده با تعداد 300 نفر مربوط به شهرستان گنبدكاووس و 

كمترين آن مربوط به گرگان با 51 نفر است. 

133 زوج جوان تحت حمايت كميته امداد  
از ابتداي سال 92 تاكنون 133 زوج جوان تحت 

خبرنگارجوان
حمايت اين نهاد راهي خانه بخت شدند.     يزد

مديركميته امداد امام خميني)ره( شهرستان 
يزد با بيان اين مطلب گفت: كمك ب��ه تأمين جهيزيه زوج هاي جوان 
و تلاش در راستاي گسترش فرهنگ اس��لامي ازدواج آسان و ساده از 
مهم ترين اولويت هاي كميته امداد اس��ت.  محمدرض��ا كوكب افزود: 
كميته امداد همواره با حمايت  از زوج هاي مددجو در راستاي تحكيم 

بنياد خانواده در جامعه مددجويان تلاش مي كند.  
وي با اشاره به تعداد 133 زوج جوان تحت حمايت كه راهي خانه بخت 
ش��دند، افزود: اين تعداد زوج با دريافت كمك هزينه ازدواج و جهيزيه 
راهي خانه بخت شدند كه در اين راستا بيش از 2ميليارد ريال از منابع 
امدادي و دولتي هزينه ش��ده اس��ت.  كوكب با بيان اينكه همكاري و 
مساعدت خيرين در تأمين جهيزيه مورد نياز نيازمندان و مددجويان 
تحت پوشش اين نهاد مقدس مي تواند منشأ خدمات مطلوب تري به 
زوج هاي جوان باش��د، گفت: در كنار حمايت هاي مالي از زوج هاي در 
آس��تانه ازدواج، كميته امداد آموزش ها و مش��اوره هاي لازم را قبل از 

ازدواج به جوانان ارائه مي دهد. 
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 دعوت از سرمايه گذاران 
در بخش حمل و نقل زميني و ريلي

اس�تاندار بوش�هر از ج�ذب و نق�ش مهم 

خبرنگارجوان
     بوشهر

 
س�رمايه گذاران در پيش�رفت طرح ه�اي 
زيرس�اختي به ويژه در عرص�ه حمل و نقل 

زميني و ريلي خبر داد. 
مصطفي س��الاري با اش��اره ب��ه ظرفيت ه��اي تج��اري و اقتصادي 
استان بوش��هر، گفت: به منظور اس��تفاده بهينه از اين ظرفيت ها بايد 
زيرس��اخت هاي حمل و نقل اس��تان بهسازي ش��ود.  وي بر واگذاري 
طرح هاي جاده اي و ريلي به سرمايه گذاران داخلي و خارجي تأكيد كرد 
و گفت: طرح هايي كه توجيه اقتصادي دارد با جذب سرمايه گذاران، به 
بخش خصوصي واگذار شود.  سالاري با بيان اينكه استان بوشهر از ديرباز 
محلي براي ترانزيت كالاها بوده است، افزود: ما بايد در شرايط كنوني 
زمينه را براي توسعه فعاليت هاي تجاري با بهره گيري از زيرساخت هاي 
حمل و نقل فراهم كنيم.  استاندار بوشهر ادامه داد: جذب سرمايه گذاران 
نقش مهمي در پيشرفت طرح هاي زيرساختي به ويژه در بخش حمل 
و نقل زميني و ريلي خواهد داشت لذا بنده از س��رمايه گذاران در اين 
حوزه دعوت مي كنم به اين عرصه وارد ش��وند.  وي تسريع در اجراي 
طرح، تأمين اعتبارات لازم و ايجاد اشتغال را از ويژگي هاي مشاركت 
سرمايه گذاران در اجراي طرح هاي راهسازي عنوان كرد و افزود: لازم 
است اين طرح  در دس��تور كار قرار گيرد و امس��ال با سرعت، عمليات 
اجرايي آن دنبال شود تا در آينده شاهد بهره مندي مردم استان بوشهر 
از خط ريلي راه آهن باش��يم.  س��الاري ادامه داد: براي خريد س��امانه 
هدايت فرود هواپيما در بوشهر 10 ميليارد ريال اختصاص داده شده كه 
اين سامانه نقش مهمي در كاهش لغو پروازها از فرودگاه بوشهر خواهد 

داشت ضمن اينكه ضريب ايمني پروازها نير افزايش مي يابد. 

 كلنگ زني شهرك صنعتي اسكو 
در دهه فجر امسال 

مديرعامل شركت ش�هرك هاي صنعتي 

خبرنگارجوان
     آذربايجان شرقي

آذربايجان ش�رقي از كلنگ زني ش�هرك 
صنعتي اسكو در دهه فجر امسال خبر داد. 
محمدعلي عسگري با بيان اينكه در صورت ارائه استعلام هاي لازم از ادارات 
برق، گاز، آب و محيط زيست استان از سوي فرمانداري اين شهرستان، 
شركت شهرك هاي صنعتي استان آمادگي دارد تا پس از هماهنگي با 
منابع طبيعي نسبت به احداث اين شهرك اقدام كند گفت: اين شهرك 
صنعتي كه با مكان يابي انجام شده توس��ط فرمانداري اجرا مي شود در 
حوزه كارگاه هاي صنايع دس��تي فعال خواهد بود.  وي افزود: ش��ركت 
شهرك هاي صنعتي آذربايجان ش��رقي براساس نيازسنجي انجام شده 
آمادگي دارد تا اين شهرك را در فاز نخست در 20 هكتار و با كارگاه هاي 
كوچك اجرا و به متقاضيان تحويل دهد.  عسگري با بيان اينكه شهرستان 
اسكو با توجه به ظرفيتي كه در حوزه صنايع دستي از جمله چاپ باتيك 
دارد خواهد توانست در زمينه صنايع دستي موفق عمل كرده و نخستين 
شهرك صنعتي تخصصي صنايع دستي را داشته باشد.  مديرعامل شركت 
شهرك هاي صنعتي آذربايجان شرقي ابراز اميدواري كرد با اجراي اين 
شهرك و ايجاد نمايشگاه و فروش��گاه هاي عرضه صنايع دستي در كنار 
آن كمك شاياني به توسعه و رونق اقتصادي شهرستان اسكو شود.  اين 
مسئول افزود: 51 شهرك صنعتي مصوب در آذربايجان شرقي وجود دارد 
كه 36 ش��هرك ناحيه در حال بهره برداري و 13 شهرك و ناحيه نيز در 
حال احداث است.  وي كل مساحت اين شهرك ها را 9 هزار و 111 هكتار 
اعلام كرد و گفت: در شهرك هاي صنعتي استان آذربايجان شرقي تا به 
امروز 12 هزار و 670 ميليارد ريال سرمايه گذاري شده و اشتغال بيش از 

40 هزار نفر را فراهم كرده است. 

ايلام پيشتاز كشت گياهان بدون خاك
نخستين گلخانه توت فرنگي با كشت هيدروپونيك در كردستان امسال به بهره برداري مي رسد

 آبرس�اني از تالوار مهم ترين طرح آبي استان و يكي از چهار طرح 
آبرساني مهم كشور است. 

 علي كمنداني مديرعامل سابق شركت آب منطقه اي استان همدان با 
عنوان كردن مطلب فوق متوسط بارندگي در استان را 340 ميلي متر 
اعلام كرد و اف��زود: حجم منابع تجديدپذير اس��تان 2 ه��زار و 800 
ميلي متر اس��ت كه 72 درصد آن از منابع زيرزمين��ي و 28 درصد از 
منابع سطحي اس��ت. در بخش منابع زيرزميني نيز از 2 ميليارد ليتر 
آب زيرزميني، 2 ميليارد و 250 متر ليتر برداش��ت مي شود كه اضافه 

برداشت دارد و اين به منابع زيرزميني خسارت مي زند. 
اين مس��ئول با اش��اره به اينكه مصارف سالانه اس��تان 3 ميليارد متر 
مكعب اس��ت، اظهار كرد: از سال 70 كه توس��عه بهره برداري از منابع 
زيرزميني استان را داشتيم مي توان گفت كه در دوران ترسالي نيز شاهد 
خشكسالي بوديم زيرا مصارف بيشتر از منابع است.  وي با بيان اينكه 
در بخش عمراني هفت س��د در حال اجراس��ت، افزود: دو سد در حال 
مطالعه و پنج سد نيز در حال اجراست.  كمنداني ادامه داد: سد سرابي 
تويسركان از سال 82 آغاز شده كه اكنون 27 درصد پيشرفت فيزيكي 
دارد كه آبگيري شده و با اقدامات صورت گرفته دهه فجر به بهره برداري 
مي رسد.  مديرعامل سابق شركت آب منطقه اي استان همدان در مورد 
سد شنجور نيز اظهار كرد: اين سد از س��ال 82 آغاز شده و اكنون 20 
درصد پيشرفت فيزيكي دارد و در سال آينده به بهره برداري مي رسد. 

   تلاش براي اتمام پروژه ها
كمنداني با بيان اينكه آب حاصل از اين هفت سد 3 ميليارد متر مكعب 
اس��ت، بيان داش��ت: چهار طرح آبرساني نيز در دس��ت اجراست.  وي 
مهم ترين طرح آبرساني استان را آبرس��اني از تالوار عنوان كرد و گفت: 
آبرساني از سد تالوار سه واحد ايستگاه پمپاژ دارد كه از سال 86 شروع 
شده و در پايان س��ال 88 پيشرفت2/5 درصدي داش��ت و اكنون اين 
ميزان به 45 درصد رسيده است.  مديرعامل سابق شركت آب منطقه اي 
استان همدان يادآور شد: تاكنون 85 درصد اين پروژه لوله گذاري شده 
و يك مخزن 30 هزار متر مكعبي ساخته شده و يك مخزن 10 هزار متر 
مكعبي نيز با پيشرفت فيزيكي 30 درصد در آن در حال اجراست. وي 
خاطرنشان كرد: ما در استان با وجود اهميت دادن به طرح هاي عمراني 
نگاه ويژه اي نيز به منابع زيرزميني داشتيم زيرا 75 درصد آب از منابع 
زيرزميني تأمين مي ش��ود و اين منابع براي اس��تان استراتژيك است.  
كمنداني با بيان اينكه بايد جلوي رشد شتابان افت آب هاي زيرزميني را 
بگيريم، بيان داشت: از سال 70 تا 88، 35 فروچاله در سطح استان اتفاق 
افتاد كه عمق آنها 150 متر بود به طوري كه در برخي نقاط آب شور و در 

نقاطي آب گازدار شد كه بايد جلوي اين رخدادها گرفته شود. 

 معاون عمراني استاندار تهران راه اندازي مترو تهران – پرديس را 
جزو اولويت هاي كاري استانداري تهران عنوان كرد. 

حسين كريمي با بيان اينكه حمل و نقل شهري يكي از معضلات تهران 
و مناطق حومه است، از اين رو، طرح مترو تهران � پرديس در اولويت 
كاري اس��تان قرار دارد، بر لزوم انجام مطالعات اوليه و كارشناس��ي و 
همچنين تأمين اعتبار اين پروژه تأكيد كرد و اف��زود: زماني مي توان 
براي شروع اين پروژه به مردم قول داد كه مقدمات لازم صورت گرفته 

باشد و عمليات عمراني آغاز شده باشد.
 اين مس��ئول در خصوص طرح تصفيه خانه فاض��لاب پرديس گفت: 
متأسفانه به دليل مشكلات مالي و عدم تأمين به موقع اعتبارات، پروژه 

تصفيه خانه فاضلاب شهر جديد پرديس متوقف شده است.  
كريمي ادامه داد: طبق هماهنگي هاي به عمل آمده با شركت شهرهاي 
جديد، شركت آب و فاضلاب و مجموعه شهر جديد پرديس، مقرر شد 
كه اعتباري از طريق شركت عمران ش��هرهاي جديد تأمين و شركت 
آب و فاضلاب نيز پيمانكار را موظف به بيشتر كردن ساعات كاري كند.  
معاون عمراني استاندار با بيان اينكه تاكنون اعتبار مشخصي تصويب 
نشده اما تصميم گرفته شده تا از طريق اين شركت اعتبارات اوليه اي 
براي شروع كار و فعاليت دوباره در اختيار قرار گيرد و در ادامه جريان 
كار، اعتبارات مورد نياز تأمين شود، تصريح كرد: اميد است قبل از اينكه 
تعداد ساكنين شهر پرديس بيش از ميزان كنوني شده و معضلاتي به 
لحاظ مسائل بهداشتي و زيست محيطي براي اين شهر و تهران ايجاد 

شود، پروژه مذكور به اتمام برسد. 
   تسريع در ايجاد خدمات زيربنايي 

معاون عمراني استاندار گفت: شهر جديد پرديس در ابتداي امر براي 
70 هزار نفر طراحي ش��ده بود، اما در طراحي امروز اسكان 700 هزار 
نفر جمعيت براي اين شهر پيش بيني مي شود. كريمي افزود: سرعت 
پذيرش جمعيت و اقدامات در خصوص سكونت مردم، خيلي بيشتر از 
اين بود كه بتوان خدمات زير بنايي لازم را همزمان ايجاد كرد.  وي از 
مكاتبه و پيگيري فرمانداري اين شهر با بانك ها براي ايجاد شعبه هاي 
جديد خبر داد و افزود: در زمينه خدمات زيربنايي عقب هستيم ولي به 
دليل مشكلات مالي و اعتباري اين مهم به مرور زمان بايد انجام گيرد.  
معاون عمراني استاندار تهران همچنين در رابطه با هماهنگي هاي زمين 
آرامستان پرديس گفت: در طرح جامع با كمك مشاوران محلي براي 
اين مكان تأمين خواهد شد.  اين مسئول از پيگيري فرمانداري پرديس 
براي مستقر شدن نمايندگي ادارات خبر داد و خاطرنشان كرد: اگر اين 
ادارات آمادگي داش��ته باش��ند در كوتاه مدت براي يك سال نخست، 
فضايي در اختيار قرار داده مي شود، همچنين اجاره آن مكان اداري نيز 

از سوي شهرداري تقبل مي شود.

 راه اندازي مترو تهران ـ پرديس 
در اولويت استانداري

 احداث 5 سد در همدان 
در دست اجرا است

ايجاد5 مجتمع خدمات رفاهي در خراسان شمالي    
طي سال هاي پس از تأسيس استان، پنج مجتمع خدمات رفاهي در 

خبرنگارجوان
    خراسان شمالي

سطح محورهاي اين استان ايجاد شده است. 
سعيد س��بحاني مديركل حمل و نقل و پايانه هاي خراسان شمالي، با عنوان 
كردن مطلب فوق تعداد بوستان هاي ترافيك اجرا شده در همين مدت در استان را چهار بوستان ذكر كرد 

و گفت: اين بوستان ها براي استفاده آموزش ترافيك 
در اختيار آموزش و پرورش يا شهرداري ها گذاشته 
شده است.  وي به ايمن س��ازي فيزيكي و آموزشي 
830 مدرسه در سال هاي گذشته اشاره كرد و گفت: 
اين م��دارس داراي 54 هزار دانش آم��وز بوده كه با 
مقررات راهنمايي و رانندگي به منظور كاهش سوانح 
رانندگي آشنا شدند.  وي با بيان اينكه 17 دستگاه 
دوربين  نظارت تصويري در استان نصب شده است، 
تصريح كرد: 38 دس��تگاه تردد ش��مار نيز در سطح 
محورهاي خراسان ش��مالي نصب شده كه اقدام به 
ثبت تردد  خودروها در مقاطع مختلف مي كند.  وي 
تعداد دوربين هاي كنترل سرعت ثابت جاده اي استان 

را هم شش دستگاه برشمرد و گفت: اين دوربين هاي كنترل سرعت در محور بجنورد به فاروج در باند رفت 
و برگشت نصب شده است. 25 تابلوي تبليغاتي و اختصاصي نيز با صدور مجوز از سوي اداره كل حمل و نقل 
و پايانه هاي خراسان شمالي نصب شده است.  وي در بخش ديگري تعداد شركت هاي مسافربري در استان 

را 29 شركت ذكر كرد و گفت: 3 هزار و 200 نفر در اين بخش به عنوان راننده فعاليت دارند. 

آغاز توزيع شير بين دانش آموزان اصفهاني 
 از دي ماه امسال تا اس�فند ماه س�ال آتي، در ميان دانش آموزان ابتدايي و 

خبرنگارجوان
    اصفهان 

متوسطه اول مدارس دولتي پسرانه و دخترانه و مراكز شبانه روزي و واحد  هاي 
پيش دبستاني ضميمه مدارس دولتي در استان شير رايگان توزيع مي شود. 

معاون پش��تيباني اداره كل آموزش و پرورش استان اصفهان با اش��اره به اهميت اجراي اين طرح گفت: با 
توزيع ش��ير در مدارس اين هدف را دنبال مي كنيم 
كه به تأمين حفظ و ارتقاي س��لامت دانش آموزان، 
تأمين بخشي از منابع غذايي و تأمين و ترويج فرهنگ 
مصرف شير و آموزش تغذيه سالم در جامعه برسيم.  
س��يد كمال خش��وعي به يارانه اختصاصي دولت به 
توزيع شير در مدارس كشور اشاره كرد و گفت: يكي 
از هدفمندترين برنامه هاي دول��ت اختصاص يارانه 
به توزيع ش��ير در مدارس بوده است. اميدوارم حجم 
اختصاص داده شده به اين مهم بيشتر شود تا جامعه 
هدف ما بالاتر رود، اين برنامه دولت خود باعث كاهش 
هزينه هاي درماني و گسترش اشتغال خواهد بود.  وي 
افزود: ضرورت دارد شير جزو سبد غذايي خانوارها قرار 
بگيرد، مصرف شير موجب افزايش ضريب بهره هوشي مي شود و ما مي بينيم كه اكنون هر كودك با پوسيدگي 
5 دندان مواجه است و 90 درصد آنها كمبود كلسيم دارند و دچار عارضه هاي قلبي - عروقي هستند.  اعتبارات 
اختصاص يافته براي اجراي اين طرح در ميان دانش آموزان به صورت 13 درصد ريالي ش��ير اس��ترليزه با 

ماندگاري شش ماه و 78 درصد ريالي به صورت شير پاستوريزه با ماندگاري يك روز پس از توليد است. 

رئيس شوراي اسلامي شهر كرج اجراي برنامه هاي 
عمراني و توسعه اي در مركز استان البرز را در گرو 

مشاركت بيشتر بخش خصوصي دانست. 
محمود دادگو ب��ا بيان اينكه كلانش��هر كرج داراي 
موقعيت، توانمندي و استعدادهاي بسياري است كه 
در صورت برنامه ريزي مناسب و استفاده صحيح از 
تمام توانمندي ها و ظرفيت ها اين شهرستان مي تواند 
رشد و پيشرفت بيش��تري داشته باشد، گفت: مركز 

استان البرز از يك سو در نزديكي پايتخت قرار داشته 
و از سوي ديگر به عنوان شاهراه ارتباطي تهران با چند 
استان شمالي، شمالي غربي و غربي كشور شناخته 
مي شود كه اين موارد هر كدام به تنهايي ظرفيت هاي 
بس��ياري را براي كرج ايجاد كرده است. وي با اشاره 
به اينكه كرج در مركزيت اس��تاني قرار دارد كه طي 
س��ال هاي اخير در بخش صنعتي توسعه بسياري 
داشته و با احداث ش��هرك هاي متعدد صنعتي در 

استان البرز به توانمندي هاي اقتصادي كرج اضافه 
كرده اس��ت، افزود: اگر از مجموع اين استعدادها و 
ظرفيت ها در راس��تاي پيشرفت و توس��عه كرج به 
درستي اس��تفاده كنيم، اين شهرس��تان به عنوان 
الگويي براي ديگر شهرهاي كشور تبديل شده و مردم 
شاهد رونق چشمگيري خواهند بود. رئيس شوراي 
شهر كرج افزود: از سوي ديگر براي اجراي برنامه هاي 
عمراني و توسعه اي نيازمند مش��اركت شهروندان 

به ويژه بخش خصوصي هس��تيم و به طور قطع اگر 
مشاركت بخش خصوصي نباشد، بسياري از طرح ها 
و اهداف توس��عه اي در كرج محقق نمي شود.  وي با 
اشاره به برنامه هاي شوراي شهر براي جذب مشاركت 
بخش خصوصي در كرج گفت: شوراي شهر چهارم 
اين موضوع را در دستور كار قرار داده و تلاش داريم با 
ايجاد زيرساخت هاي لازم بتوانيم سرمايه اين بخش را 

در طرح هاي عمراني بيش از گذشته فعال كنيم. 

طرح هاي عمراني كرج در انتظار مشاركت بخش خصوصي  خبرنگارجوان
    البرز

هيدروپوني�ك فن كاش�ت گياهان ب�دون خاك اس�ت. در اي�ن روش، 
ريش�ه ها در هوا كه بايد بس�يار مرطوب نگاه داشته ش�ود يا در آب كه 
بايد خوب تهويه ش�ود و يا در برخي مواد جامد غير از خاك كه رطوبت 
را در خ�ود نگه مي دارد رش�د مي كنند. آب موجود در اطراف ريش�ه ها 
نيز كه غذاي م�ورد نياز گياه را تأمين مي كند ح�اوي تركيبات متعادلي 
از مواد غذايي اس�ت. كش�ت هيدروپونيك اين امكان را مي دهد كه در 
ازاي كار كمتر و زمان كمتر بازده بيش�تري عايد كش�اورز شود.  در اين 

روش گياه در آبي، غني از مواد مغذي رش�د مي كند. با اين وجود كشت 
هيدروپونيك مي تواند به عنوان روش�ي جهت رش�د گياهان، در ساير 
محيط ه�اي متراكم مث�ل مخلوط پوس�ت درختان، بدون خ�اك مورد 
اس�تفاده قرار گيرد. روش هيدروپونيك يك روش پيش�رفته باغباني 
اس�ت كه هم در خانه و هم در تجارت مورد اس�تفاده ق�رار مي گيرد. در 
اين سيستم هيچگونه علف هرزي رشد نمي كند و گياهان حاصل از اين 
روش معمولاً س�الم تر و زودرس ترند و فضاي كمتري را اشغال مي كنند. 

حوريه ملكي
  گزارش يك


